
 4000 درخواست مردمی
در نه ماهه نخست سال

آسیب شناسی مسائل شهروندان از سوی مرکز ارتباطات مردمی 137

شـهرداری مشهد در سـال1375 پیش از سـایر کلان شهرهای کشـور اقدام به 
راه انـدازی واحـد ارتبـاط مردمـی با شـماره 3رقمـی 120 کرد. از سـال1380 

پیـرو برنامه توسـعه سـوم در مـاده136، بند یک مـاده137...
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شورای  جلسه  نهمین  میزبان  گذشته  هفته  حرم  مدافع  شهدای  کتابخانه 
پیشنهادهایی  و  عمرانی  مشکلات  موضوع  با  که  بود  نیزه  محله  اجتماعی 

درباره ویژه برنامه های دهه فجر با حضور اعضای شورای اجتماعی...

همکاری اعضای شورا
 لازمه رفع مشکلات

در جلسه شورای اجتماعی محله نیزه مطرح شد

و  اسـت  متولـد1356  و  کارشـناس  ارشـد صنایـع  دادخــــــواه  مـــجید 
ریاسـت ناحیـه2 شـهرداری منطقـه را از خردادمـاه امسـال به عهـده گرفتـه 
اسـت. برخـورد مناسـب وی بـا مشـکلات مـردم و نـگاه کلان بـه امـور...

اهالی منطقه مشارکت بالایی با 
شهرداری دارند

رئیس ناحیه2 شهرداری منطقه 

3

آرا
هر

 ش
ی|

ای
صف

ز 
انا

 س
س:

عک

گفت وگو با زهرا حسین زاده شاعر خوش قریحه گلشهری

فرزند هنر باش 
نه فرزند پدر

محلات منطقه ما :  مهدی آباد  رضائيه، سجاديـــه 
حسين آباد، مهــــرآباد،  اميـرالمومنيـــن)ع(، نيـــــزه  

شهيدآوينی  ، ثامن،کوی سلمان و  جلاليه
  8 صفحه
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دریافتی

دهمین جلسه شورای 
اجتماعی محله آوینی 
ر  ستو د با  سب  متنا
جـــلسه کــه امنیت 
محله بود، در کلانتری 
ر  گلشهر و با حضو
اعضای شورای اجتماعی محله، رئیس و کارشناس 

فرهنگی ناحیه2 شهرداری منطقه برگزار شد.
سـیدامیر نبـی زاده، نماینـده ائمـه مسـاجد، در 
ابتـدای جلسـه وظیفـه اصلـی نیـروی انتظامـی 
را انتظام بخشـیدن بـه محلـه و جامعـه دانسـت 
ز خدمـات و  یـد ا و گفـت: مـردم محلـه با
فعالیت هایـی کـه در کلانتـری انجـام می شـود، 
گاه شـوند. پلیـس بایـد مقتـدر عمـل کنـد و این  آ
اقتـدار بایـد بـرای مـردم بـه نمایـش درآیـد. در 
کنـار ایـن 2عامـل پلیـس باید بـا مـردم صمیمی 
و مهربان باشـد تـا مـردم بدانند پلیس همیشـه در 

کنـار آن هاسـت.
امیرحسـین برومندفـر، نایب رئیـس شـورا، هـم 
مؤثرتریـن راه بـرای رسـیدن بـه امنیـت را ایجـاد 
تشـکل های مردمی دانسـت و گفت: بـا مدیریت 
این تشـکل های مردمـی می توان ضریـب امنیت 
را در محـلات بـالا برد. توسـعه همه جانبـه بدون 
برقراری نظـم و امنیت امکان پذیر نیسـت و تأمین 
امنیـت تنها به عهـده نهادهـای انتظامی نیسـت و 
تمام نهادها و شـهروندان باید درراسـتای رسیدن 

بـه آن تـلاش کننـد. احسـاس امنیت شـهروندی 
موجـب بـالا رفتـن آسـایش و رفـاه شـهروندان 

می شـود.
برومندفـر افـزود: شـهروندان نیـز بایـد بـرای 
جلوگیـری از اتفاقـات برنامـه داشـته باشـند. 
بالابـردن روشـنایی در محـلات و تشـکیل 
کلاس هـای آموزشـی در زمینـه امنیـت و ایجـاد 
فضاهایـی بـرای بازی هـای فکـری و ورزشـی در 
راسـتای  دورهم بـودن خانواده هـا در محـلات 
و شناسـایی محـلات جرم خیـز، اطلاع رسـانی 
در فضاهـای مجـازی و برخـورد بـا فروشـندگان 
مـواد مخـدر فضایـی امـن و ایمـن را در محلـه 

ایجـاد می کنـد.
رجبعلـی دهقـان زاده سـاکن محلـه بـا اشـاره بـه 
فـروش مـواد مخـدر در ابتـدای شـفیعی گفـت: 
یک طرفـه کـردن ابتـدای شـفیعی به نفـع همـه 
اسـت و بخشـی از مشـکلات و آسـیب های 

اجتماعـی و ناامنـی را کاهـش می دهـد.
سـیدجواد رفائـی نیـز بـا اشـاره بـه ایـن نکتـه که 
امنیـت محلـه تنهـا بـا نیـروی انتظامـی تأمیـن 
نمی شـود، گفـت: کلانتـری به تنهایـی نمی تواند 
امنیـت را تأمیـن کنـد، شـهروندان و بسـیج نیـز 
بایـد در کنـار نیروهـای انتظامـی باشـند. ضمـن 
اینکـه حضـور نیـروی انتظامـی در سـاعات پـر 
رفت وآمـد نزدیک مـدارس در کم کـردن حوادث 

تأثیرگـذار اسـت.

محمـد بهشـتی نیک، رئیـس شـورا، هـم حضور 
نماینـده کلانتری در جلسـات شـورای اجتماعی 
را بسـیار مؤثر دانسـت و گفت: با حضـور نماینده 
کلانتـری در جلسـات می توان درباره مشـکلات 
در زمینـه امنیـت محلات بیشـتر گفت وگـو کرد.

او بـا اشـاره بـه طـرح دیدبـان محلـه افـزود: بـا 
مشـارکت دادن شـهروندان می تـوان از هم فکری 
آن هـا در زمینـه امنیـت اسـتفاده کـرد. بـا نصـب 
صندوقی خـارج از کلانتری بدون اینکه سـاکنان 
محلـه نگـران شناخته شـدن باشـند،می تواننـد 
نظرهـای خـود درباره مسـائل امنیتـی در محله را 

داخـل صنـدوق بیندازنـد.
بهشـتی نیک بـا اشـاره بـه نقـص در قانون کشـور 
در زمینـه فـروش مـواد مخـدر توضیـح داد: 
نقـص قوانیـن باعـث شـده اسـت تـا مجرمـان 
راحـت بـه خرید وفـروش بپردازنـد و درصـورت 
دستگیرشـدن بعـد از مـدت کوتاهـی وقیح تـر به 

کار خـود مشـغول شـوند.
سـلطانی، مدیر مؤسسـه زبـان دلتا، نیـز از نیروی 
انتظامـی خواسـت تا حضـور بیشـتری در اماکن 
عمومی داشـته باشـند، به ویـژه مکان هایـی کـه 

زنـان و دختـران در آنجـا رفت وآمـد می کننـد.
بیـن در  وی همچنیـن خواسـتار نصـب دور
خیابان هـا و مکان هـای پـر رفت وآمـد محلـه 

به منظـور شناسـایی مجرمـان شـد.
محمـد محمـدی، نماینـده بهداشـت، با اشـاره 

اول بهمن ماه در تقویم شمسـی 
یتـی زادروز شـاعر  بـه روا
بلنـدآوازه حکیـم ابوالقاسـم 
فردوسـی است، شـاعری که 
بیشـتر بعد حماسه سرایی اش 
برای مردم ایران شـناخته شده 
اسـت. مـردم فارسـی زبان 
احساسـاتی هسـتند و شـور 

حماسـه در خـون آن هـا جـاری اسـت.
در این مقـال می خواهم به بعد منطقی سـروده فردوسـی 
(شـاهنامه) که همان خرد و عقل و منطق اسـت، اشـاره و 
کیـد کنـم و اینکه توجه بـه آن چه اثراتـی در تغییر مثبت  تأ

زندگی مـا ایرانیان خواهد داشـت.
فردوسـی «خرد» را سرچشـمه و سـرمایه تمـام خوبی ها 
می دانـد و بر ایـن باور اسـت کـه آدم باخرد، نیـک و بد را 
از یکدیگـر تشـخیص می دهـد و از این راه بـه نیک بختی 
این جهان و رسـتگاری آن جهان می رسـد. کلمه «خرد» 
در چند بیت از شـاهنامه آورده شده است و نشانه اهمیت 
آن برای فردوسـی اسـت، اما معنـی لغوی کلمـه «خرد» 
چیسـت؟ خـرد داشـتن، دانـش، شـعور، فهـم و تجربـه 
اکتسـابی اسـت و نیز فهـم ذاتـی به همـراه امـکان به کار 
بسـتن آن هاسـت و همان طور کـه از معنـی آن برمی آید، 
مشـخص اسـت که «خرد» را فقط از راه تجربه و اندیشـه 
بی تعصـب در نکات علمی و تحلیل در مسـائل مختلف 
زندگی و اسـتفاده از تجربیات گذشـتگان می توان کسب 
کـرد. باتوجـه بـه نـکات یادشـده و درک معنـی کلمـه 
«خـرد»  می تـوان بـه اهمیـت آن در زندگـی جوامـع و به 

ویـژه  جامعه امـروز ایـران پی برد.
کیـد و اشـاره فردوسـی حکیـم بـه «خـرد» و  این همـه تأ
دانـش بـرای چیسـت؟ چـرا در زمانـه مـا کمتر بـه نقش 

خـردورزی در شـاهنامه فردوسـی توجـه می شـود؟
حتـی به نظـر مـی رسـد مسـئولان و متولیـان نیـز بـرای 
تصمیم گیری هـا و تصمیم سـازی ها کمتـر بـه مقولـه 
خـرد و خـردورزی توجـه دارنـد و بایـد گفـت دلیـل این 
موضـوع توجه کمتر مـردم بـه آن و مطالبـه اش از متولیان 

امر اسـت.
خـردورزی شـامل موضوعـات مختلفـی می شـود کـه 
یکـی از آن هـا خـردورزی در تاریـخ و گذشـته اسـت. 
عبرت گرفتـن از سرگذشـت پیشـینیان و وقایعـی کـه بـر 
آن هـا رفتـه اسـت، می توانـد چراغ راهـی بـرای حـال و 
آینـده جامعه ای باشـد که بیـش از هر زمانی نیـاز به مرور 

تاریخ و گذشـته خـود دارد. 
داشـتن اسـطوره موضوع بدی نیسـت، اما تکیه تنها به آن 
و توجـه کمتر بـه عقلانیـت و خـردورزی و درس نگرفتن 
از تاریـخ و گذشـته کشـور و به طورکلـی مطالعـه نکردن 
تاریـخ یـا کم اطلاعـی مـردم از تاریـخ و گذشته شـان 
موجـب تباهـی آینـده اسـت. امـری کـه به نظر می رسـد 
توجه بـه آن و فرهنگ سـازی اش باید از آمـوزش کودکان 
به وسـیله خانواده هـا و مـدارس شـروع شـود تـا هـم 
موجـب بالندگـی، عبرت آمـوزی و به کارگیـری ایـن 
تجارب در سـاختن آینده ای بهتر و روشـن تر برای کشـور 

عزیزمـان ایران شـود.
5 نمـود همیـن تصمیم گیری هـا به چشـم  در منطقـه
می خـورد. در اینجـا بخش بزرگـی از فرزنـدان این خاک 
و فرهنـگ کـه در این خاک به دنیـا آمده اند و زبانشـان هم 
از ما فارسـی تر اسـت، وجـود دارند. کسـانی کـه پس از 
گذشـت ۴دهه هنـوز مهاجر لقـب گرفته اند. کسـانی که 
شـاهنامه فردوسی را بسـی شـیواتر از ما می خوانند، ولی 
هیچ کـدام نتوانسـته اند مـا را یکرنـگ کننـد و بـه تصمیم 
مدیران کلان کشـور هنـوز مهاجر لقـب گرفته اند. خیلی 
پیش تـر از این هـا می شـد ایـن افـراد ماننـد مـا هویـت 
ایرانـی داشـته باشـند و دست دردسـت یکدیگـر کشـور 

را بسـازیم.

چالش هایی که در دهمین جلسه شورای اجتماعی محله آوینی  مطرح  شد

فروش مواد مخدر، امنيت محله و مشاركت مردمى

 برای رسیدن 
به امنیت 
به همکاری 
مردم و سایر 
سازمان ها
 نیاز داریم

به يزدان اگر ما خرد داشتيم

محمد جواد دهقانی

مدیر منطقه۵ شهرآرا

به قلم دوربین

حرف  اول

ترويج فرهنگ شهروندى براى كودكان

میتراصدر
خبرنگار شهرآرامحله

عطایی
دبیر شهرآرامحله

ناحیه۲  فرهنگی  کارشناس 
شهرداری منطقه از برگزاری 
بچه  طرح  جلسه  اولین 
مشهد۲ در منطقه خبر داد و 
گفت: این طرح سال گذشته 
در فرهنگ سراها برگزار شد. 
با توجه به موفقیت این طرح 
امسال سازمان اجتماعی و فرهنگی شهرداری خواستار 
برگزاری آن در مدارس مناطق شد. این طرح با هدف 
در  والدین  و  کودکان  برای  شهروندی  فرهنگ  ترویج 
مدارس برگزار می شود.علیرضا حیدری افزود: این طرح 

از بهمن ماه در مدرسه طلیعه در محله ثامن و مدرسه 
نوید در محله مهرآباد برگزار می شود. در صحبت هایی 
که با مدیر مدرسه طلیعه ، خانم خروشادی زاده، انجام 
حضور  با  طرح  این  کافی  فضای  نبود  به علت   ، شد 
۱۰۰دانش آموز و والدین آن ها در فرهنگ سرای بهرمان 
انجام می شود و مدرسه نوید با توجه به فضای کافی طرح 
را در نمازخانه برگزار خواهد کرد. در این طرح مشاوران 
و  اعتمادبه نفس  زمینه  در  را  موضوعاتی  روان شناس 
ارتباط والدین با کودکان برای خانواده ها برگزار می کنند و 
دانش آموزان با بازی و مسابقه، کارگروهی وتفکیک زباله 

و رفت وآمد از روی خطوط عابرپیاده را می آموزند.

رفع مشکلات بدون 

مشارکت مردمی

 امکان پذیر نیست
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مــــجید دادخـــــــواه 
کارشــناس  ارشــد صنایــع 
1356 اســت  و متولــد
 2 حیــه نا ســت  یا ر و 
ی منطقــه را  ر ا شــهرد
از خردادمــاه امســال 
به عهــده گرفتــه اســت. برخــورد مناســب وی بــا 
مشــکلات مــردم و نــگاه کلان بــه امــور شــهری 
و اجتماعــی در جلســات شــورای اجتماعــی و 
فعالیت هــای ایــن ناحیــه کامــلا مشــهود اســت. 
گفت وگــوی امــروز بــه طرح هــای اجــرا شــده 
ــا  ــی آن ه ــد اجرای ــا و رون ــه م ــرح محل ــب ط در قال

اختصــاص دارد. 
ــر  ــت: به نظ ــه گف ــهرداری منطق ــه2 ش ــس ناحی رئی
ــه2 بســیار  ــژه ناحی ــه به وی ــن منطق مــن شــهروندان ای
قدرشــناس هســتند و مشــارکت بالایــی بــا شــهرداری 
دارنــد. آن هــا هنــوز بافــت و اصالــت ســنتی و مبتنی بــر 
ــی از  ــدا یک ــد. در ابت ــظ کرده ان ــود را حف ــارکت خ مش
ــو  ــن گفت وگ ــم در ای ــه می خواه ــی ک ــث مهم مباح
بــه آن اشــاره کنــم و در جلســات شــورای اجتماعــی نیز 
بــه تکــرار آن را مطرح کرده ام، مســئله مشــارکت مردمی 
اســت. در گذشــته شــهرداری مناطــق به ویــژه مناطــق 
پیرامونــی بــه دیــدگاه برنامه ریــزی پشــت درهای بســته 
معتقــد بودنــد، امــا در ســال های گذشــته ایــن شــرایط 
تغییــر کــرده اســت. اکنــون برنامه ریــزی بــا همــکاری 
و هم فکــری ســاکنان محــلات و شــهروندان منطقــه و 
ــا نظرســنجی ای کــه از آن هــا شــده اســت، تعریــف  ب

می شــود.
ــن راســتا یکــی از  ــان کــرد: در همی ــد دادخــواه بی مجی
ــا مشــارکت مردمــی و نظرســنجی  ایــن طرح هــا کــه ب
ــال  ــف درح ــلات مختل ــه و در مح ــا در منطق از آن ه

انجــام اســت، طــرح «محلــه مــا» اســت. متخصصان 
ایــن طــرح بــه مکان هــای مرکــزی در محلــه می رونــد 
و از ســاکنان محلــه می خواهنــد کــه مشــکلات و 
مســائل شــهری خــود را بــا آن هــا در میــان بگذارنــد و از 
ــر و پرســش نامه  ــل نصــب بن روش هــای مختلفــی مث
بــه جمــع آوری نظرهــای مردمــی در زمینــه پروژه هــای 
عمرانــی کوچک مقیــاس می پردازنــد. در پایــان 
نظرســنجی ها و بــا توجــه بــه اعتبــاری کــه بــرای 
محــلات درنظــر گرفتــه می شــود، پروژه هــا تعریــف و 
بــه شــهرداری ارائــه می شــود. ایــن طــرح یــک تمریــن 
ــت و  ــهرداری اس ــا ش ــق ب ــاکنان مناط ــن س ــوب بی خ
از ایــن طریــق می توانیــم پروژه هــای مناســب تری 
کــه رضایتمنــدی ســاکنان را نیــز بــه همــراه دارد، اجــرا 

ــم. کنی
دادخــواه توضیــح داد: از طرح هــای محلــه مــا در 
ــی5 اشــاره کــرد کــه  ــه طــرح آوین ــوان ب ــه2 می ت ناحی
ــش  ــی و افزای ــای ورزش ــاد فض ــش ایج ــامل 2بخ ش
روشــنایی  و نورپــردازی بوســتان آلاله هــا بــود. در 
ــد  ــر آن ش ــم ب ــی تصمی ــای ورزش ــاد فض ــش ایج بخ
ــژه  ــالن وی ــه س ــه ب ــای قرائت خان ــداری از فض ــه مق ک
ــم  ــه ه ــد ک ــاص یاب ــودکان اختص ــازی ک ورزش و ب
اکنــون درحــال انجــام اســت. طــرح «محلــه مــا» در 
محلــه نیــزه نیــز پــروژه پیاده روســازی و نقاشــی دیواری 
مــدارس و نصــب علائــم ترافیکــی را دنبــال می کنــد. 
ــاده رو  ــد، پی ــازه ده ــرح اج ــه ط ــه بودج ــی ک درصورت
مقابــل مدرســه کاشــانی همــراه بــا ایســتگاه اتوبــوس 
مناسب ســازی می شــود. ایــن طرح هــا خواســته 

ــت. ــه2 اس ــهروندان ناحی ــود ش خ
وی در ادامــه گام دوم طــرح «محلــه مــا» بیــان کــرد: در 
گام دوم 2محلــه ثامــن و مهدی آبــاد بــرای این طــرح در 
منطقــه5 انتخــاب شــدند و اکنــون نظرســنجی مردمی 

ــا  ــان رســیده و پروژه هــا تعریــف شــده اســت ت ــه پای ب
ــتر  ــن بیش ــه ثام ــود. در محل ــی ش ــه اجرای وارد مرحل
شــهروندان خواســتار نورپــردازی و ایجــاد فضــای امن 
در میــدان مرکــزی محلــه بــا هــرس بوته هــا و درختــان 
شــدند. علاوه بــر ایــن ســاکنان خواســتند در صــورت 
ــان  ــرای بهرم ــا از فرهنگ س ــه پیاده روه ــتن بودج داش

تــا میــدان اصــلاح و ترمیــم شــود.
او ســپس بــه طــرح «محلــه مــا» در مهدی آبــاد اشــاره 
کــرد و گفــت: در محلــه مهدی آبــاد نیــز اهالــی 
ــوزان  ــرای دانش آم ــاده رو ب ــیر پی ــاد مس ــتار ایج خواس
ــدان  ــا می ــاد ت ــن عباس آب ــه بی ــا در فاصل و خانواده ه
مهدی آبــاد شــدند. ایــن مســیر پیــاده رو نــدارد و اهالی 
ــن و  ــی ام ــی فضای ــم ترافیک ــا علائ ــا ب ــد ت می خواهن
جــدا  بــرای پیــاده و ســواره ایجــاد کنیــم. ضمــن اینکــه 
در ایــن مســیر ایســتگاهی بــرای ون درنظــر گرفته شــده 
اســت. اگــر بتوانیــم ایــن ایســتگاه ها را بهســازی کنیــم 
ــاد  ــافران ایج ــتن مس ــرای نشس ــقف ب ــی مس و فضای
کنیــم، رضایتمنــدی ســاکنان را به دنبــال خواهــد 
ــردازی  ــتار نورپ ــی خواس ــن اهال ــر ای ــت. علاوه ب داش
در زیرگــذر عباس آبــاد شــدند. همچنیــن درخواســت 
تجهیــز وســایل ورزشــی بــرای بوســتان ترنــج و بلــوط 

ــتند. را داش
دادخــواه در پایــان ضمــن اشــاره بــه نهضــت آســفالت 
در منطقــه گفــت: در طــرح نهضت آســفالت نیــز بیش 
ــه مــوازات  ــه2 آســفالت شــد. ب ــر در ناحی از 1000مت
ایــن طــرح بســیاری از خانه هــا و منازلــی کــه بــه طــرح 
اگــو وصــل نشــده بودنــد، تصمیــم گرفتنــد تــا طــرح 
ــده  ــل ش ــای کام ــم کوچه ه ــا بتوانی ــد ت ــی کنن را اجرای
ــورت  ــرح در ص ــن ط ــم. در گام دوم ای ــفالت کنی را آس
خــوب بــودن هــوا ســایر خیابان هــای مشــخص شــده 

ــود. ــفالت می ش ــز آس نی

رئیس ناحیه۲ شهرداری منطقه 

اهالى منطقه مشاركت بالايى با شهردارى دارند

به فـروش مـواد مخـدر در ابتدای شـفیعی گفـت: به علت 
نبـود امنیـت در ابتـدای شـفیعی هیچ کـدام از همـکاران 
خانم در مرکز بهداشـت بـرای اجرای طرح های بهداشـتی 
بـه ایـن مـکان مراجعـه نمی کننـد، درحالی کـه برخـی از 
خانواده هایـی کـه در ایـن قسـمت زندگـی می کننـد به این 

خدمـات نیـاز دارند.
ابراهیم روحانی مهر، جانشـین فرمانده کلانتری گلشـهر، 
نیـز در پایان جلسـه گفـت: همان طـور که بیشـتر حاضران 
در جلسـه اشـاره کردنـد، بـرای رسـیدن بـه امنیت نیـاز به 
همـکاری مـردم و سـایر سـازمان ها داریـم. بـا تعریـض 
خیابـان شـفیعی بسـیاری از مشـکلات و آسـیب های 

اجتماعـی آن حـل می شـود.
وی اقدامـات پیشـگیرانه شـهروندان منطقـه در کاهـش 
دزدی را مؤثـر دانسـت و توضیـح داد: سـاکنان هـر خانـه 
می تواننـد بـا اقدامـات امنیتـی کـه بـرای محل مسـکونی 
خـود در نظر می گیرنـد، امـکان دزدی ها را کاهـش دهند. 
اگـر شـهروندان اموال دیگـران را مـال خودشـان بدانند و با 
دیـدن دزدی یـا نـکات مشـکوک آن را بـه اطـلاع کلانتری 
برسـانند، بخـش مهمـی از مسـائل در ایـن زمینـه کاهش 
می یابد. جانشـین فرمانده کلانتری گلشـهر در ادامه یکی 
دیگـر از مشـکلات مهم در زمینـه امنیت منطقـه را حضور 
افـراد معتاد در فضای سـبز میـان بزرگـراه بابانظـر و به ویژه 
تجمع آن هـا مقابل ورودی بولـوار آوینی دانسـت و گفت: 
حضـور ایـن افـراد در ایـن مـکان حـوادث زیـادی را رقـم 
می زنـد که بـا تغییر فضـای سـبز آن می توان ایـن حضور را 

کم کرد.

عطایی

رئیس ناحیه2 شهرداری منطقه گفت: رفع مشکلات بدون مشارکت های مردمی 
امکان پذیر نیست. موضوع و مسئله امنیت نیز از این قاعده مستثنا نیست. باید در همه 
امور شهری از نظرهای مردم بهره برد. حضور اعضای شورای اجتماعی محلات در 
مسائل شهری و همکاری آن ها با سازمان های مختلف به رفع مشکلات کمک می کند.

مجید دادخواه با توجه به فروش مواد مخدر و بزهکاری در ابتدای شفیعی بیان کرد: یکی 
از مشکلات شهرداری برای تعریض خیابان شفیعی گرفتن رضایت از همه ساکنان این 
محدوده است. شورای اجتماعی محله و دفاتر تسهیلگری می توانند در این زمینه به 

شهرداری کمک کنند و با ساکنان گفت وگو کنند.



محلات منطقه ما :  مهدی آباد، رضائيه، سجاديـــه 
حسين آباد، مهــــرآباد،  اميـرالمومنيـــن)ع(، نيـــــزه  

شهيدآوينی  ،  ثامن، کوی سلمان و  جلاليه 
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آدم های ضعیف به دنبال 4
تفاوت ها می گردند

  جواهر پدر
زهرا متولد 21بهمن1358 در شهرستان لعل واقع در ولایت غور 
افغانستان است. یک ساله بود که همراه با خانواده به ایران می آید 
و از آن تاریخ ساکن گلشهر است. دیپلم تجربی دارد و تا مقطع 
کارشناسی ارشد در رشته فلسفه و کلام تحصیل کرده است. 
می گوید: «بیشترین دغدغه ای که زندگی من را تحت الشعاع قرار 
داده، ادبیات است که از سال78 به صورت جدی مشغول به آن 
هستم. البته قبل از سال78 هم نوشته هایی داشتم، ولی فعالیت 

حرفه ایم را از همان سال می دانم.»
او سال هاست مدیر بخش شعر مؤسسه «دُر دَری» است. 
تخلصی ندارد، اما می گوید: «اسم اصلی من جواهر است. 
پدرم به دلیل محل تولدم که شهرستان  لعل بود، نام جواهر را برایم 
انتخاب کرد، ولی به ایران که آمدیم در کودکی به کلاسی می رفتم 

که معلم زهرا صدایم می کرد.»

  «نامه ای از لاله کوهی» و «پلنگ در پرانتز»
ید: «نامه ای از  زهرا در معرفی کارنامه چاپی خودش می گو
لاله کوهی اولین بار در سال1382 چاپ شد، ولی به علت 
استقبال تجدیدچاپ هم دارد. کتاب دیگر پلنگ در پرانتز و یک 
کتاب دیگر هم با عنوان «خانه بغض کوچکی است» با مقدمه 
و گردآوری من از شعرهای سعادت ملوک تابش به چاپ رسیده 
است. سال1382 با مؤسسه «دُر دَری» آشنا شدم و سپس عضو 

تحریریه 2فصلنامه خط سوم و دُر دَری شدم.»
 او درباره فعالیت های دیگرش قبل از شاعری هم می گوید: 
«پیش از شاعری مدیریت مدرسه فاطمه الزهرا(س) در گلشهر 
را به عهده داشتم و مسئولیت بنیاد فرهنگی شهید مزاری را نیز 
پذیرفته بودم. علاوه بر این سال هاست معلم هستم. اگر اغراق 
نشود، از شانزده سالگی تاکنون، دروسی مثل منطق، ادبیات 
فارسی، ادبیات عرب، عرفان و کارگاه های ادبی را تدریس 

کردم.»

  نوشتن و خواندن مقالات به من اعتمادبه نفس داد
از او می پرسیم چه شده که به مسیر شعر و ادبیات قدم گذاشته 
ید: «واقعیت این است که هیچ وقت تصور  است و می گو
نمی کردم زمانی به عنوان شاعر یا نویسنده نقشی برای کشورم 
ایفا کنم. خیلی دوست داشتم پزشک بشوم، اما اتفاقاتی 
دست به دست هم داد و مسیرم را تغییر داد. در آن سال هایی 
که دبیرستانی بودم، هم زمان با تحصیل مدیریت آن مدرسه و 
مؤسسه را نیز برعهده داشتم. در آن زمان اتفاقاتی افتاد و من که 
برای فعالیت فرهنگی رفته بودم، درگیر فعالیت های سیاسی 
شدم. آن فضا را دوست نداشتم. اگر بخواهم برایتان توضیح دهم 
که چه امری باعث شد به سراغ شاعری بروم، به شهادت آیت ا... 
عبدالعلی  مزاری برمی گردد. زمانی که ایشان ازسوی طالبان 
به شهادت رسیدند، من دبیرستانی بودم و شناخت دقیقی از 
ایشان نداشتم. او یکی از رهبران جهادی افغانستان بود. آن دوره 
جوانان زیادی شیفته ایشان بودند و محافل زیادی در گلشهر برای 
ایشان برگزار می شد. در کنار دوستانم به این محافل می رفتم. 
این حضور و نوشتن مقاله و خواندن آن در برابر مخاطبان زیاد 
جسارت و اعتمادبه نفس به من بخشید و مسئولیت بنیاد شهید 
مزاری را برعهده گرفتم. محفل فرهنگی بود، ولی توقع فعالیت 
سیاسی از ما می رفت و این با ذهنیت من یکسان نبود و مسئولیتم 
را به سایر شرکت کنندگان محفل سپردم. آن موقع دبیرستانی بودم 
و برای پر کردن این فضای خالی پدرم پیشنهاد رفتن به دوره های 
آموزشی ادبی را به من داد. جسارت و اعتمادبه نفسی که از این 
محفل به دست آورده بودم، در کلاس های ادبی در حسینیه 
امام سجاد(ع) به بار نشست. آنجا استادانی بودند که شعرگفتن 
و داستان نویسی را آموزش می دادند، در آن کلاس ها شرکت 
کردم و همان ابتدا از طرف استادان تأیید و تشویق شدم که مسیر 

ادبیات را ادامه دهم.»

  ادبیات استعداد است
از زهرا می پرسیم که شاعری ارثی است؟ او می گوید: «نمی توانم 
این حرف را قبول کنم، چون همیشه سرکلاس هایم به بچه ها 
می گویم ادبیات استعدادی است که درون همه آدم ها وجود دارد. 
یک عده آن را بالفعل می کنند و دیگران بالقوه باقی می گذارند، 
اما خانواده از طریق دیگری تأثیرگذار است، شاید اگر پدرم با 
ویژگی های خاصش نبود، در این مسیر پانمی گذاشتم و موفق 

نمی شدم. از کودکی پدرم برای ما شعر می خواند و داستان ها 
و مثال های فراوانی نقل می کرد که همه آن ها آهنگین بود. اگر 
کسی از من بپرسد که چرا پزشک نشدی؟ می گویم به علت بیتی 
که پدرم می خواند، پدرم می گفت «فرزند هنر باش نه فرزند 
پدر» این را مدام می گفت یا می گفت «فرزند هنر باش که قدر 
ببینی و بر صدر نشینی» آن قدر این ها را گفت که ناخواسته به این 
مسیر آمدم. حرف های پدرم همیشه آهنگین بود و وزن داشت.»

  مقام اول مسابقات داستان نویسی خراسان بزرگ
زهرا در ادامه به تعریف خاطره ای از کتاب هایی که خوانده است، 
می پردازد: «سال اول راهنمایی نمره برایم بسیار اهمیت داشت. 
هنوز هم نمره برایم مهم است. سال اول زمانی که کارنامه ترم 
اول را گرفتم، تمام نمراتم20 بود، به جز درس انشا که 15 شده 
بودم. انشایم خوب بود، ولی نمی دانستم چرا این نمره را گرفتم. 
از معلم پرسیدم، ولی جوابی نگرفتم و تلاشم را در این زمینه 
بیشترکردم. دایی کوچکم آن زمان انواع و اقسام مجلات نهال 
و رشد را که مخصوص نوجوانان بود، تهیه می کرد و من هم 
آن ها را می خواندم و انشایم خیلی بهتر شد. زمانی که کارنامه را 
گرفتم نمره ترم قبلم و نمره ترمم 20 شده بود. خانم نظرخوانی 
زیر برگه انشایم برایم نوشته بود «چون می دانستم نمره برایت 
اهمیت دارد، ترم قبل نمره کمتری دادم تا تلاشت را بیشتر کنی و 
می دانم می توانی در این زمینه بهتر باشی». آن زمان در مسابقات 
داستان نویسی استان خراسان شرکت کردم و توانستم مقام اول 
را به دست آورم. دایره مطالعاتم بیشتر بزرگ سالانه بود و از آن 
زمان افزایش پیدا کرد. زندگی نامه گاندی، جواهر لعل نهرو، 
امیرکبیر، جمیله پاشا و زینب الغزالی از جمله کتاب هایی است 
که با آن ها مأنوس بودم. روحیه انقلابیگری ام باعث شد تا به دنبال 
خواندن این کتاب ها بروم. هم زمان پدرم نیز در خانه با صدای 
خوش حمله حیدری و شاهنامه فردوسی را برایمان می خواند و 

غیرمستقیم در تشویق من تأثیرگذار بود.»

  شاعر خانم در جامعه مهاجر پذیرفته شده نبود
شرح سال های ابتدایی شاعری او خودش داستانی است، زهرا 
می گوید: «در آن زمان هنوز حضور یک خانم به عنوان یک شاعر 
در جامعه مهاجر پذیرفته شده نبود. جامعه سنتی که ما به آن تعلق 
داشتیم، زن را به عنوان شاعر نمی پذیرفت و تقریبا دور از پذیرش 
بود. سختی های زیادی برای ارائه کارهایم کشیدم، زمانی که 
اولین کتابم چاپ شد و در برخی محافل ادبی آن را ارائه دادم، 
خیلی ها ناراحت می شدند و گمانشان این بود که جای خانم ها 
در محافل ادبی و هنری نیست. نفس حضور خانم ها در جامعه 
و فعالیت های هنری هنوز جانیفتاده بود. من از قوم هزاره هستم 
و این قوم متعلق به سرزمین های کوهستانی است و با اینکه این 
قوم دین دار هستند، ولی آزادند و خوی آزادگی در آن ها ارثی 
است و مشکلی در شعر خواندن زن ها نبود، ولی جامعه مهاجر 
این را نمی پذیرفت. نگاه آن زمان جامعه ما مبنی بر این بود که 
دختران برای یک سری فعالیت های ویژه مثل خانه داری تعریف 
شده اند. از نظر آن ها زن نمی توانست شعر بگوید و در محافل 
ادبی حاضر شود و برای تعدادی از آقایان شعر خود را بخواند، 
ولی با حمایت های پدرم این مسیر برای من باز شد و بعد از آن 
سایر دختران خانواده نیز وارد جمع های هنری شدند. پدرم در 
مقابل همه حرف ها و واکنش هایی که از جانب اقوام، دوستان 
و همسایگان شنیده می شد و خودم باید در مقابل آن ایستادگی 
می کردم، ایستاد و رنجش را تحمل کرد. پدرم به محافل ادبی 
نمی آمد، اما همیشه پیگیر اشعار و کارهای جدیدم بود و 
مصاحبه ها و گزارش هایم را در روزنامه ها دنبال می کرد. نسل 
ما در بیشتر امور پیش قدم بود و هزینه های زیادی هم پرداخت 
کرد، اما به احترام و عزتی که این روزها دریافت می کنیم، می ارزد. 
بسیاری از ریش سفیدان و بزرگانی که آن زمان با فعالیت های ما 
مخالف بودند، حالا اسم ما را با افتخار می آورند و ما را برای 

فرزندان و نوه هایشان مثال می زنند.»

  نوگرایی ادبی در گلشهر
از او درباره راهی که برای چاپ کتاب اولش طی کرده است 
می پرسیم و می گوید: «حقیقت این است که برای چاپ کتاب 
تلاش خاصی نکردم. دوستانی که شعرهای من را می خواندند، 
پیشنهاد دادند که اشعارم ازسوی انتشارات دُر دَری به چاپ 
برسد. آن موقع با انجمن دُر دَری آشنا نبودم. همه اشعارم را برای 

استاد مظفری آوردم و از یک دفتر 200برگ تعدادی از اشعار را 
انتخاب کردند و گفتند این ها می تواند به یک کتاب تبدیل شود. 
من هم موافقت کردم و انتشارات عرفان با حمایت خودش 
آن ها را چاپ کرد که فروش خوبی هم داشت و به چاپ دوم 
رسید. یکی از دلایل استقبال خوب از کتاب این بود که اولین 
زن افغانستانی بودم که کتاب شعرش در ایران به چاپ رسیده 
بود. بیشتر مخاطبان هم افغانستانی بودند و نشر عرفان متعلق به 

افغانستان است و برای مردم ما شناخته تر است.»
با خنده می گوید: «چاپ اول آن 3000جلد بود و 100جلد آن به 
دستم رسید، هم زمان با آن در جشنواره ای در تهران حضور داشتم 
و توانستم مقام اول را به دست بیاورم. دوستانی که آنجا بودند 
درخواست شیرینی کردند و به هر کدام از حاضران یک جلد 
کتاب هدیه کردم.»زهرا ادامه می دهد: «نمی توانم لطف استاد 
کاظمی و حمایتی که از من کردند را فراموش کنم. ایشان مقاله ای 
را در زمینه نوگرایی ادبی در گلشهر تحریر کردند و از من و آثارم نام 
بردند و معتقد بودند نسلی درحال ظهور و بروز در ادبیات است 
که خیلی خاص هستند. ایشان شعر 20شاعر مطرح ایرانی را 
جمع آوری و به نام «رصد صبح» چاپ کرد که چندبار هم تجدید 

چاپ شد و نام من هم بین آن ها بود.»

  تا زمانی که شعری به سراغم نیاید، نمی توانم بنویسم
بعد از چاپ کتاب اول سراغ نوشتن مقالات و نقد می رود. زهرا 

ید: «همکاری با استاد مظفری و کاظمی در فصلنامه  می گو
خط سوم باعث شد که مقالات پژوهشی با محوریت زنان را در 
فصلنامه چاپ کنم. شانس با من یار بود، مجموعه اولم علاوه بر 
بازخورد عمومی در محافل دانشگاهی نیز استقبال شد. با اینکه 
شاعران زن بسیار خوب و باسابقه ای در افغانستان وجود دارند، 
خیلی از دانشجویان دوره کارشناسی ارشد پایان نامه خود را 
براساس اشعار من قرار دادند. بعد از این اتفاقات بود که استاد 
مظفری پیشنهاد چاپ کتاب دوم را دادند. بعد از 8سال و در 
سال۹0 کتاب دومم چاپ شد. برخلاف بسیاری از شعرا که 
در این زمینه پرکار هستند، تا زمانی که شعری به سراغم نیاید 
نمی توانم بنویسم. نتیجه این بود که با همکاری انتشارات دُر 
دَری و سپید باوران بعد از 8سال کتاب پلنگ در پرانتز به چاپ 
رسید. استاد مظفری دوباره اشعاری را انتخاب کردند و کتاب با 

حمایت خود انتشارات چاپ شد.»
 زهرا درباره بازخورد و نقدهایی که به مجموعه دوم شده است، 
ید: «برای این کتاب هم مراسم رونمایی برگزار شد و  می گو
در نظر بیشتر منتقدان در مجموعه دوم بیش از مجموعه اول، 
خودم و تجربه زیسته ام حضور دارد. وجهه اجتماعی و زنانگی 
آن بیشتر است و ازهم گسیختگی مجموعه اول که موضوعات 
مختلف را درون خود دارد، در این اثر دیده نمی شود. به نظر 
منتقدان دغدغه ها و رنج های من بیشتر در این اثر نمایان است. 
مجموعه بعدی هنوز چاپ نشده  است و اسم اولیه ای که برای 

عطایی -  صدر

گـل دفتــــر

اينترنـت  در  را  اسـمش  اسـت  كافـى  فقـط 
جسـت وجو كنيـد تـا فهرسـت بلندبالايى از 
سـايت ها، وبلاگ هـا و خبرگزارى هايـى كـه با 
او گفت وگـو كرده انـد، بالا بيايـد. گفت وگوى 

ايـن هفتـه ما بـه بهانه فـردا يعنـى روزى كـه برخـى آن را زادروز 
فردوسـى شـاعر بلندآوازه و پاسـدار زبان فارسـى مى دانند، انجام 
شـده اسـت. در اين شـماره به سـراغ شـاعر خوش قريحه و جسور 
گلشـهرى، زهرا حسـين زاده، آمديم كـه 2مجموعه به نـام «نامه اى 

گفت وگو با زهرا حسین زاده شاعر خوش قریحه گلشهری

فرزند هنر باش نه فرزند پدر
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5 از زهرا حسین زاده، شاعر موفق ساکن گلشهر، می پرسیم آیا زبان فارسی می تواند وفاقی را 
بین فارسی زبان این نقطه از جهان ایجاد کند که می گوید: «علاوه بر زبان فارسی، مذهب و 
فرهنگ مشترک نیز داریم. اگر ما توانستیم به جهان های درون هم راه پیدا کنیم، به این علت 
است که زبانمان برای یکدیگر مشترک و درک پذیر بوده و امکان برقراری ارتباط وجود داشته 

است.»او می گوید: «در آثار ادبی زبان فارسی به ویژه شاهنامه بارها بر خردورزی و مهربانی 
تأکید شده است که می توان روی آن سرمایه گذاری کرد. این خصوصیت آدم های ضعیف 
است که به دنبال تفاوت ها می گردند تا به آن افتخار کنند. این تفاوت ها برای عده ای از این 

جماعت در نژاد و خون وجود دارد و این امر وفاق را برهم می زند.»

آن انتخاب کردم «دوپاره شمایل بر پوست گوزن است» که شاید 
نام آن تغییر کند.»

  صحبت کردن از عشق برای شاعران بسیار سخت 
است

از او درباره محتوای کتاب اولش می پرسیم و اینکه درست 
است که بیشتر اشعار آن عاشقانه است؟ او می گوید: «شاید 
اشعار عاشقانه کتاب اولم نسبت به مجموعه دوم و شعرهایی 
که هنوز چاپ نشده است، بیشتر باشد. واقعیت این است 
که صحبت کردن از عشق برای شاعران بسیار سخت است. 
خیلی ها تصور می کنند زمانی که شاعری اشعار عاشقانه 
می سراید، از تجربه زیسته خودش نشئت گرفته است و عشق 
از جمله موضوعاتی است که بیشتر افراد آن را به عنوان تجربه 
زیسته خود پنهان می کنند، اما آنچه من به عنوان اشعار عاشقانه 
سرودم، نشئت گرفته از تجربیات دوستان و نزدیکانم بوده است 
که توانستم آن را درک کنم و نمی توانم بگویم حتما برای خودم 
رخ داده است، چراکه علایق و خواسته هایی داشتم و نمی توانستم 
به صورت جدی عشق را تجربه کنم. باید در توضیح سؤال شما 
بگویم که اولین اشعار من برخلاف بسیاری از شعرا با شعرهای 
عاشقانه آغاز نشده است و اولین کارهای من محتوای آیینی 
داشت. اولین غزلی که من به عنوان یک کار کامل به استادم 
ارائه دادم، درباره امام زمان(عج) بود. رشته من تجربی بود و 

شناخت دقیقی از وزن و قافیه نداشتم، با این حال توانستم قواعد 
غزل را در آن رعایت کنم. اگر مخاطبی آن کتاب را خوانده باشد، 
متوجه می شود که با اشعار آیینی آغاز شده و بعد به سمت اشعار 

عاشقانه رفته است.»

  نقطه قوت اشعارم را زبان آن می دانند
بعد از چاپ اثر اول تصمیم می گیرد توقف نکند و مسیرش را 
برای بهترشدن دنبال می کند. زهرا می گوید: «آن موقع نظرم 
این بود، در اول راه هستم و باید تلاشم را بیشتر کنم. هنوز 
هم همین نظر را دارم و می دانم با گذشت این همه سال هنوز 
درس هایی برای آموختن و بهترشدن هست. هنوز با تردید کلمه 
شاعر را همراه با اسم خود می آورم و می دانم باید بیش از این ها 
آموخت. بشر در همه حیطه ها نیاز به دانش و آگاهی دارد و باید 

آن را دنبال کند.»
 از او می پرسیم اکنون در زندگی صاحب جهان بینی است و راه 
خود را در این زمینه پیدا کرده است؟ او می گوید: «حتما در این 
سن صاحب این دیدگاه شدم و در اشعارم تجلی پیدا کرده است. 
به دهه۴0 زندگی خود رسیدم و توانستم به درکی از مسیری که در 
آن هستم برسم، اما بازهم باید موضوعات بیشتری را بیاموزم.»

 درباره سبک شعری او و اینکه روایی و داستانی می نویسد، نه با 
وزن و سبک خاص می پرسیم و می گوید: «نقدهای مختلفی به 
اشعارم وارد شده است، اینکه در آثارم زنانگی و زندگی خودم 

نمود پیدا کرده است. نقطه قوت اشعارم را زبان آن می دانند. 
تعدادی از شعرا زبان فخیم و منحصربه فرد خود را دارند. در این 
سال ها تلاش کردم تا به این درجه در اشعارم برسم و منتقدان نیز 
بر این باورند که توانستم با نام ونشان خودم به زبان ساده و فهیم 

برای همه دست پیدا کنم.»

  شاعری از دیرباز در این سرزمین رونق داشته است
می پرسیم چرا خراسان بزرگ شعرای زیادی دارد و توانسته است 
در حوزه ادبیات تأثیر بسیاری بگذارد که می گوید: «قطعا پیشینه 
تاریخی در این امر تأثیر بسیاری دارد. با مروری بر ایام گذشته 
شاعران بلندآوازه ای را در کل این خطه بزرگ می بینیم که می توانند 
الگو باشند. شاعری از دیرباز در این سرزمین رونق داشته است و 
حمایت هایی که از برخی شعرا شده تأثیرگذار است. برای تداوم 
یک مسیر و بازتولید آن باید حمایت وجود داشته باشد و در طول 
تاریخ شاهان دوره های مختلف حمایت های خوبی از شعرا 
کردند و این امر تأثیر خودش را گذاشته است. بعضی از شاهان 
شعرا را همراه با گروه جنگاوران خود به میدان می بردند تا اشعاری 

را در رزم آوری آن ها بسرایند.»

  هویت بلاتکلیفی،  چالش مهاجران
از او درباره جهان دختران مهاجر و رؤیاهای آن ها و سختی ها و 
رنج های پیش رویشان که می پرسیم، می گوید: «در دوره ما زمان 
گذر از دوره نوجوانی به جوانی یکدستی بیشتر بود. من از کسانی 
بودم که در آن دوران سر زمین می رفتم و میوه چینی می کردم یا 
پسته می شکستم تا هزینه های زندگی را تأمین کنم و در آثارم 
نیز نمایان است. آن زمان تفاوت چندانی بین هم سن وسالان 
من نبود و بیشتر خانواده ها از لحاظ مالی در یک سطح قرار 
داشتند، اما اکنون شرایط و توقع دختران نیز تغییر کرده است، 
برخی خانواده ها شرایط مالی بهتری دارند و برخی از اقوام و 
نزدیکان خانواده ها توانستند به اروپا مهاجرت کنند و زندگی 
خانواده را نیز تغییر دهند. دختران این خانواده ها حالا به سراغ 
هنرهایی همچون عکاسی، نقاشی یا تئاتر می روند، درحالی که 
خانواده های دیگر این شرایط را ندارند، اما فرزندانشان همین 
رؤیا را دارند که امکان بالقوه کردن آن برایشان میسر نیست. خودم 
دبیر دبیرستان زمان هستم و در آدینه و دانش هم تدریس داشتم 
و از روحیه دانش آموزانم باخبرم. رؤیاهای بچه ها بسیار بزرگ 
است و به چیزهایی می اندیشند که یک جوان در سایر کشورهای 

موفق به آن می اندیشد.»
درباره هویت دختران گلشهری می پرسیم و اینکه آیا هنوز شرایط 
سخت برای تحقق بخشیدن به رؤیاهای آن ها وجود دارد؟ او 
جواب می دهد: «هویت خودش بحث مفصلی دارد و می توان 
ساعت ها درباره آن صحبت کرد. بسیاری از دختران ما فرصت 
صحبت نداشتند یا یک جلسه را برای گفتن حرف هایشان کم 
می دانند. مشکل هویتی بچه های ما کاملا مشخص است. به 
بچه ها مدرک تعلق نمی گیرد، چون ما را متعلق به اینجا نمی دانند 
و از طرفی بچه ها در محافل و مدارس ایرانی بزرگ می شوند و 
فرهنگ اینجا را خوب می شناسند که این باعث بحران می شود. 
با اینکه نسبت به زندگی به درک خوبی رسیدم، اما هنوز نمی توانم 
برای فردای خودم برنامه ریزی کنم و این یکی از دغدغه های 

جدی دختران و پسران ماست.»

یاد تغییر کرده اند   خانواده مهاجران ز
از او درباره راه هایی که دختران گلشهری برای تغییر مسیر 
زندگی خود در برابر سنت و خانواده انتخاب می کنند می پرسم 
که می گوید: «اتفاقات زیادی در این سال ها در گلشهر افتاده 
است و آن سنت سختی که در گذشته دختران جامعه ما را 
دربرمی گرفت، دیگر وجود ندارد یا به صورت استثنا وجود 
دارد. خانواده مهاجران در 10سال گذشته دچار تغییرات زیادی 
شدند. درس خواندن دختران دیگر مشکلی ندارد یا تأسیس 
یک مکان و مدیریت آنجا برایشان امکان پذیر است و نیاز به 
ریش سفیدی یا حمایت ندارند. فراوانی کافی شاپ های گلشهر 
و حضور بانوان در این مکان ها تأیید صحبت من است. فکر 
می کنم امروز باید به سطح آرمان گرایی دختران مهاجر توجه 
نشان داد. امروزه با دخترانی روبه رو هستیم که آرمان هایشان 
با ما زیاد تفاوت دارد. ما در سن آن ها دنبال آرمان هایی بودیم و 
سختی هایی برای آن کشیدیم که امروز آرمان نیست و زمانی که 
برایشان از آرمان هایمان صحبت می کنیم، برای آن ها طنزگونه 

است. آن ها سبک زندگی خاص خودشان را دارند. در هر کوچه 
که وارد می شویم دست کم 2 تا 3 آرایشگاه زنانه وجود دارد و 
بیشتر مخاطبان آن ها جوان ها هستند. آن سنت سخت گیرانه و آن 
شرایط اقتصادی دیگر بر خانواده ها حاکم نیست. در نسل خود 
ما آن ها که تلاش کردند و تصمیم دیگری برای زندگی گرفتند، 
موفق شدند و بقیه هم مسیر زندگی را طی کردند، اما الان دخترها 
آزادی گسترده ای دارند و خانواده ها دیگر نمی توانند مشکلات 

روحی و روانی جوانان خود را کنترل کنند.»

  دختران ایــن نســل به دنبال کســب افتخارات 
اجتماعی نیستند

زهرا درباره نسل خودشان که نتوانستند الگوهای موفقی باشند، 
ید: «زمانی که با جوانان درباره ارزش ها و افرادی که  می گو
می توانند الگوی جوان های امروز باشند صحبت می کنم، 
متوجه می شوم که ارزش آن ها با ارزش ها و الگوهای ذهنی ما 
متفاوت است. امروز دختران ما دنبال کسانی هستند که از نظر 
مادی موفق هستند و می خواهند زنانی زیبا و پول دار باشند و 
به تنهایی زندگی کنند. به دنبال افتخارات اجتماعی نیستند. به 
ما احترام می گذارند، ولی ما را به عنوان الگو نمی پذیرند. دلیل 
آن هم سبک زندگی گذشته و اقتصاد ضعیف و سرخوردگی 
است. نمی خواهند به علت افتخار، مادیات را از دست بدهند. 
درحالی که ما می خواستیم به دانشگاه برویم و استاد دانشگاه 
یم، اما امروز این گونه نیست. در  یم یا رئیس جمهور شو شو
یی برای  این سال ها تمام تلاش خودم را کردم تا بتوانم  الگو
آن ها باشم. در سال هایی که به عنوان معلم و دبیر در خدمت 
دانش آموزان بودم، متن آموزشی برایم اولویت نداشت، به دنبال 
این بودم که کمک کنم دانش آموزانم انسان های بهتری باشند 
و بالندگی آن ها به دارندگی ارزش هایشان باشد. تا حدودی 
موفق بودم، اما درنهایت این نسل مسیر خودش را طی می کند 
و به دنبال الگو نیست و ارزش ها برایش معنا ندارد. این مختص 
نسل حاضر است. در حوزه ادبیات امروز کسانی را داریم که در 
برابر استادان خود می ایستند و با انگشت به سمت آن ها اشاره 
می کنند و می گویند شما چیزی به ما نیاموختید و این بی انصافی 

است. به نظر من اخلاق در جامعه به مشکل خورده است.»

  نمی خواهم نسل بعد را رها کنم
زهرا می گوید: «نخواستم و نمی خواهم نسل بعد را رها کنم، 
این در آثار من و امثال من نیز نمایان است. هدف ما این است تا 
چراغی فراروی نسل های بعد از خودمان قرار دهیم و شعری که 
سرودیم محض لذت بردن و تشویق نبوده، بلکه بیشتر مشکلات 
جامعه بوده است و راهکار را به زبان ادبی با زبان شعر بیان کردیم، 
اما راهکار پندواندرز گذشته است و باید نسل امروز را با حقایق 
آن آشنا کرد. باید غیرمستقیم با خلق آثار پیامدهای رفتار آن ها را 
به جوانان گفت و هرکس با تخصص خود می تواند وارد گفت وگو 
با جوانان شود. قدرت رسانه ها امروز بسیار بالاست و ما نیز 
نتوانستیم بهره و استفاده درستی از آن ببریم. ما نتوانستیم اخلاق 

را به درستی به نسل بعد انتقال دهیم.»

  فردوسی تنها به دنبال قهرمان پروری نیست
زهرا درباره جامعه امروز و تنها برداشتی که از شاهنامه می شود 
هم نقد دارد و می گوید: «حماسه در ادبیات همه جهان نقش 
دارد، اما فردوسی تنها به دنبال قهرمان پروری و مبارزه نیست 
و به خردورزی اشاره کرده است. البته اکنون اصلا به این 
داستان ها توجهی نمی شود و بیشتر بر روی قهرمان پروری و 
جنگ و ستیزهایی که در شاهنامه وجود دارد، تمرکز می کنیم. 
باید از دریچه های مختلف به شاهنامه وارد شویم و به جهان 
فردوسی برسیم. چرا به داستان هایی که فردوسی در آن بر روی 
کید می کند، توجه نمی کنیم و آن را تنها  عقل و خردورزی تأ
کتابی حماسی می شماریم که قهرمانان آن کارهای عجیب 
انجام می دهند؟ فردوسی بارها در شاهنامه ما را به خردورزی 
سوق می دهد. شاهنامه در شب های سرد زمستان رونق زیادی 
دارد و در آنجا هم بیشتر به وجه حماسی آن اشاره می کنند، به 
جنگ هایی که رستم با افراد مختلف دارد. درحالی که معتقدم 
باید بخش خردورزی و عاقلانه اندیشیدن را در آن ها رواج دهیم 
و به این فکر نمی کنیم که تمرکز بر روی این داستان های حماسی 
روح و روان کودکانی که دریافت دقیقی از جنگ ندارند را آزار 

می دهد.»

ايـن هفتـه ما بـه بهانه فـردا يعنـى روزى كـه برخـى آن را زادروز 
فردوسـى شـاعر بلندآوازه و پاسـدار زبان فارسـى مى دانند، انجام 
شـده اسـت. در اين شـماره به سـراغ شـاعر خوش قريحه و جسور 
گلشـهرى، زهرا حسـين زاده، آمديم كـه 2مجموعه به نـام «نامه اى 

از لالـه كوهـى» و «پلنگ در پرانتز» منتشـر كرده اسـت. سـاعتى 
را با او گذرانديم و از گذشـته ها، گلشـهر، هويت، شـعر و فردوسـى 

گفتيـم. در ادامـه ايـن گفت وگـو را مى خوانيد.

گفت وگو با زهرا حسین زاده شاعر خوش قریحه گلشهری

فرزند هنر باش نه فرزند پدر
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گزارشی از مسجد قمر بنی هاشم(ع) در آوینی۳

شهردارى براى ساخت مسجد از صفر تا صد كمك كرده است

هفته گذشته گزارشی از مسجد امام حسن مجتبی(ع) در نبش 
آرمون30 تهیه کردیم و به معرفی آن مسجد پرداختیم. این هفته 
سراغ مسجد قمر بنی هاشم(ع) در بولوار شهید آوینی3 نزدیک 
به قرائت خانه شهید آوینی و دیواربه دیوار گود زورخانه رستم 
دستان آمده ایم. وجه مشترک هر2 برپایی نماز جماعت صبح 

است. در ادامه گزارش همراه ما باشید.
حجت السلام حسن بهشتی نیک از روحانیان ساکن محله و رئیس پهنه شهید عصمتیان 
ید: «زمین این مسجد متعلق به شهرداری است. بعد از  درباره گذشته این مسجد می گو
ساخت وسازهایی که در این محله شد، حدود 600خانوار در محله ساکن شدند و مکانی 
برای عبادت و برپایی نماز جماعت می خواستند، همچنین به دلیل نزدیکی این زمین به پارک 
آلاله ها و جمعیتی که روزانه به این محل رفت وآمد می کردند، طی درخواست های مکرر 
مردم برای ساخت یک مسجد در نزدیکی محل زندگی بر آن شدیم تا با شهرداری صحبت 
کنیم. سیدحسن حسینی که آن دوره شهردار منطقه بود و در این زمینه همکاری زیادی با ما 
داشت، هماهنگ کرد تا در این زمین مسجدی ساخته شود، البته ساخت مسجد در دوره 

آقای حسن هدایتی آغاز شد.»
بهشتی نیک در ادامه توضیح می دهد: «در زمان شهرداری آقای مرتضوی بر مشهد بنا شد 
110مسجد در شهر ساخته شود که مسجد قمر بنی هاشم(ع) یکی از آن هاست که با کمک 
و همت شهرداری و بنیاد برکت ساخته شد. شهرداری در ساخت مسجد که ۴سال است به 
پایان رسیده است، از صفر تا صد نقش داشته است. 6متر از زمین مسجد در ابتدا گودبرداری 
شد و برای مکان ورزشی درنظر گرفته شد، در توافق نامه ای که با شهرداری انجام شد، این 
مکان برای گود زورخانه و ورزش باستانی درنظر گرفته شد تا هم ساکنان محله و هم شهرداری 
بتوانند از این فضا برای فعالیت های ورزشی و فرهنگی و اجرای برنامه هایی استفاده کنند که 

امکان برگزاری آن در شبستان مسجد نیست.»
این روحانی ساکن محله می افزاید: «اگر فعالیت های فرهنگی همچون گذشته بیشتر در حوزه 
مساجد انجام شود، جذب جوانان بیشتر می شود. می توان با درنظر گرفتن جوایز و اردو برای 
نوجوانان و جوانان آن ها را به مساجد آورد. شهرداری می تواند از امکانات و سالن های خود 

در این زمینه استفاده کند و روزهایی را برای اعضای فعال مساجد درنظر بگیرد.»

حجت الاسلام عبدالمجید زارع، امام جماعت مسجد قمر بنی هاشم(ع) هم در تکمیل 
توضیحات بهشتی نیک می گوید: «هیئت امنای مسجد 7نفر هستند و با کمک و همراهی 
آن ها امور مسجد انجام می شود. آقای کارگر سرپرست هیئت امناست و سایر افراد آقایان 
نظام دوست، معتمدی، عبدی، کریمی و دلیر هستند و البته  نام خانوادگی یک عزیز دیگر 
را فراموش کرده ام.»حجت الاسلام زارع درباره فعالیت های مسجد هم بیان می کند: «نماز 
جماعت به طور منظم در این مکان برگزار می شود. ادعیه خوانی نیز هر هفته و طبق برنامه 
انجام می شود که ازجمله آن ها می توان به برگزاری دعای ندبه، کمیل، توسل و زیارت عاشورا 
اشاره کرد. در همه مناسبت ها چه وفات و چه میلاد ائمه(ع) مراسم داریم. برخی مراسم مثل 
شب های قدر و نیمه شعبان پرشورتر از سایر مراسم برگزار می شود. در حد توان و با مشارکت 

مردم در برخی از مراسم شام و جوایزی به قید قرعه اهدا می شود.»
امام جماعت مسجد قمر بنی هاشم(ع) بخش دیگری از فعالیت های مسجد برای جوانان را 
معرفی آن ها به سالن ها و زمین های ورزشی بیان می کند و می گوید: «چون فضای کافی در 
مسجد نداریم، تلاش می کنیم با معرفی جوانان فعال مسجد به سالن ها، آن ها را به ورزش 
یق کنیم و در بعضی اوقات میز پینگ پنگی که برای ورزش درنظر گرفته ایم را در  نیز تشو

اختیارشان می گذاریم.»
«بانوان نیز در این مسجد نقش آفرین هستند و هرهفته 2جلسه برای مسائل دینی و معنوی 
آن ها برگزار می شود.» حجت الاسلام زارع با بیان این مطلب ادامه می دهد: «علاوه بر این 
بانوان برگزاری کلاس های فرهنگی و آموزشی و هنری را در برنامه کاری خود دارند و هفته ای 

یک بار نیز نظافت مسجد را به عهده می گیرند.»
امام جماعت مسجد قمر بنی هاشم(ع) در ادامه بیان می کند: «یکی از عواملی که باعث شده 
است افراد کمتری برای نماز جماعت صبح به مساجد بیایند، فضای مجازی و تلویزیون 
است. مردم معمولا شب ها دیرتر می خوابند و این عامل سبب خستگی افراد می شود. یک سال 
است که نماز جماعت صبح را در این مسجد برگزار می کنیم و امیدوارم با کم کردن فضای 
مجازی از زندگی روزمره، افراد بیشتری برای برپایی نماز صبح در مسجد حاضر شوند. بیشتر 
علمای دینی ما در سخنان خود به نماز صبح و سحرخیزی اشاره کرده اند و از برکات و آثار آن 
در زندگی گفته اند. امیدوارم با توجه به این نکات مردم زودتر به استراحت بپردازند و خود را 

برای نماز صبح آماده کنند تا مساجد رونق بیشتری پیدا کنند.»

امیدوارم با 
کم کردن 
فضای مجازی 
از زندگی 
روزمره، 
افراد بیشتری 
برای برپایی 
نماز صبح در 
مسجد حاضر 
شوند

هم محلی

میترا صدر

ایستگاه های اتوبوس 
بولوار آوینی صندلی ندارد
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این مرکز در راستای رسیدن به شعار «شهروند مشارکت جو، 
شهرداری پاسخ گو» هر روز به طور میانگین پاسخ گوی 
1000پیام شهروندی از طریق درگاه های ورودی است. 
روند پیگیری های این مرکز نیز از دریافت، ارجاع و پیگیری 
و نهایت پاسخ گویی و بازخورد سنجی درخواست تشکیل 
شده است. گزارش امروز ما به آسیب شناسی مسائل 
5 از نگاه آماری مرکز ارتباطات  شهروندان در منطقه
مردمی137 اختصاص دارد. این گزارش در بازه نه ماهه از 

ابتدای فروردین ماه امسال تا ابتدای دی ماه است.
ین  یافتی از شهروندان منطقه در ا د پیام های در تعدا
مدت ۴02۹پیام است که در این میان پرتکرارترین 
آن ها موضوعات رفت وروب و نظافت معابر و همچنین 
بی جوی ها بوده است.  درخواست شست وشو و لای رو
علاوه بر این پیام هایی با موضوع ساخت وساز ازجمله 
گزارش تخلف، فک پلمب و احداث طبقه غیرمجاز و 
همچنین پیام های اعلام سدمعبر دست فروشان و اصناف 
نیز از پرتکرارترین پیام های مرکز ارتباطات مردمی137 

بوده است.
از بین پیام های دریافتی مرکز ارتباطات مردمی شهرداری 
5 در نه ماهه نخست امسال 58درصد  مشهد در منطقه
مربوط به ناحیه یک است که شامل محلات حسین آباد، 
مهرآباد، رضائیه، سجادیه، کوی سلمان و جلالیه می شود و 
۴2درصد مربوط به محلات ناحیه2 شامل محلات شهید 

آوینی، ثامن، نیزه، امیرالمؤمنین(ع) و مهدی آباد می شود.
بر طبق نمودار دایره ای مرکز ارتباطات مردمی شهرداری 
مشهد از ۴02۹پیام دریافتی منطقه5 در این ۹ماه، 60درصد 
مربوط به معاونت خدمات شهری، 1۹درصد مربوط 
به معاونت فنی وعمران، 12درصد مربوط به معاونت 
شهرسازی و معماری، 2درصد مربوط به حمل ونقل و 
ترافیک، 1درصد اداره فرهنگی و اجتماعی منطقه و کمتر از 
یک درصد مربوط به حوزه شهرداری منطقه و معاونت مالی 

و توسعه منابع است.

در این گزارش به 2محله ثامن و مهدی آباد به صورت خاص 
نگاه شده و پیام های دریافتی از این 2محله تفکیک موضوعی 
شده است. درباره محله ثامن ابتدا باید تعداد پیام های 
محدوده گلشهر را بررسی کنیم. در محدوده گلشهر که 
۴محله است، تعداد 165پیام ثبت شده است که پرتکرارترین 
آن ها مربوط به ساخت وساز، سدمعبر و رفت وروب معابر 
و شست وشوی جوی هاست. تعداد 86پیام نیز از محدوده 
خیابان سخاوت دریافت شده است که پرتکرارترین آن ها 
رسیدگی به فضای سبز و سدمعبر است. در این بین 6درصد 

کل این پیام ها مربوط به محله ثامن است.
75درصد پیام های محله ثامن مربوط به حوزه فنی وعمران 
و 25درصد باقی مانده در حوزه حمل ونقل و ترافیک است. 
از این بین به 5۹درصد درخواست ها رسیدگی شده است، 
22درصد منتظر اقدام است، 16درصد امکان اقدامشان 
نیست و 3درصد اقدام نشده است. در گزارش آمده است 
که علت این 3درصد نبود بودجه یا تخصیص ندادن بودجه و 
اعتبار، نبود طرح و برنامه یا نبود امکانات بوده است. پیام های 
اقدام نشده شامل درخواست نیمکت برای ایستگاه اتوبوس 
ینی2۴، درخواست هم سطح سازی معبر چهارراه  در آو
و حاشیه جوی آب در شفیعی25 و خیابان دادگر، اصلاح 
شیب آسفالت در آوینی17، گلریز 16، گلبو2، کارگر1 و 

درخواست آسفالت سخاوت18 بوده است.
بت به محله مهدی آباد  پس از محله ثامن در گلشهر نو
می رسد. محله مهدی آباد با 27پیام مردمی تنها 0/6درصد 
از پیام های مردمی منطقه را به خود اختصاص داده است. 
این پیام ها بیشتر در رابطه با آب گرفتگی معابر، خرابی 
آسفالت و نصب پلاک و تابلو بوده و همگی به حوزه خدمات 
شهری شهرداری مربوط بوده است. از این بین 60درصد 
آن رسیدگی و 20درصد منتظر اقدام است. علاوه بر این 
1۹درصد امکان اقدام ندارد و 1درصد اقدام نشده است. 
پیام های اقدام نشده شامل درخواست تعویض وسایل بازی 

فلزی به پلی اتیلن است.

شهرداری مشهد در سال۱۳۷۵ پیش از سایر کلان شهرهای کشور اقدام به راه اندازی 
واحد ارتباط مردمی با شماره ۳رقمی ۱۲۰ کرد. از سال۱۳۸۰ پیرو برنامه توسعه سوم 
کید  تأ که  پنجم  برنامه  و  توسعه  برنامه چهارم  قانون  ماده۱۳۷  بند یک  ماده۱۳۶،  در 
ویژه ای بر واگذاری وظایف محلی به مدیران شهری شده است، این واحد به واحد 
پاسخ گویی و اطلاع رسانی۱۳۷ تغییر نام یافت و به فعالیتش ادامه داد. در خردادماه 
سال۱۳۸۸ تبدیل ساختار واحد به مرکز ارتباطات مردمی۱۳۷ انجام شد و این مرکز 

با رویکردی جدید فعالیت خود را آغاز کرد. 

آسیب شناسی مسائل شهروندان از سوی مرکز ارتباطات مردمی ۱۳۷

4000 درخواست مردمى
در نه ماهه نخست سال

در محـــله

آی خبــــر

عطائی

کتابخانه شهدای مدافع حرم هفته گذشته میزبان نهمین جلسه شورای اجتماعی محله نیزه بود که 
اعضای  حضور  با  دهه فجر  ویژه برنامه های  درباره  پیشنهادهایی  و  عمرانی  مشکلات  موضوع  با 

شورای اجتماعی، رئیس و کارشناس فرهنگی ناحیه2 شهرداری منطقه برگزار شد.
سیدمصطفی حسینی، نایب رئیس شورای اجتماعی محله نیزه، با اشاره به آب گرفتگی خیابان شهید 
بهشتی در روزها و شب های برفی و بارانی گفت: این خیابان به شیوه فنی و مهندسی جدول کشی و 
آسفالت نشده است و در بیشتر ماه های سال و به ویژه در زمان بارندگی خیابان به ویژه برای افراد پیاده 

امکان تردد ندارد و در زمان آب گرفتگی آب وارد خانه ها می شود.
علی اکبر علی نژاد، نماینده ساکنان محله، نیز ضمن تقدیر از خدمات شهرداری در زمان بارش برف و 
اقدامات انجام شده در شب های برفی گفت: از همان ساعت اولیه بارش برف کارکنان خدمات شهری 
درحال پاشیدن نمک و شن بودند.وی از آسفالت جدید چهارراه ها هم تشکر کرد و توضیح داد: با 
اینکه چهارراه ها تازه آسفالت شده اند، اما هم سازی بین خیابان ها و جدول ها انجام نشده و این باعث 

شده است تا بین معابر پستی و بلندی ایجاد شود و عبورومرور با خودرو مشکل شود.
در  مشارکت  گفت:  انقلاب  شهدای  یاد  نگهداشتن  زنده  به  اشاره  با  نیز  بانوان،  رابط  رضایی،  زهرا 
غبارروبی مزار شهدا از فعالیت هایی است که می توان در ایام دهه فجر انجام داد. تهیه اتوبوس برای 
که  است  برنامه هایی  از  یکی  پیروزی  خیابان  در  نگین شکسته  نمایشگاه  از  بازدید  و  محله  مدارس 
شورا می تواند در این هفته برگزار کند. این نمایشگاه زندگی حضرت فاطمه (س) را از تولد تا شهادت 
روایت می کند.مریم اعلمی، رابط مدارس، گفت: مسابقه آشپزی، مهارت های زندگی و توانمندی های 
محله ویژه دانش آموزان از برنامه های مدرسه شهید بهشتی است که در ایام دهه فجر برگزار می شود. 

درصورتی که هوا مناسب باشد مراسم را در حیاط مدرسه و با حضور خانواده ها برگزار می کنیم.
معصومه اژدری ساکن محله هم درخواست توزیع نمک و شن برای عملیات های زمستانی در مدارس 
و مکان های عمومی را ارائه داد و گفت: با دادن امکانات ویژه زمستانی به مدارس و مکان های عمومی 

مشکل برف روبی جلو مدارس با همکاری و مشارکت مردمی حل می شود.
احمد مولایی، رابط کسبه، نیز بیان کرد: تقاطع آوینی۴1 و بهشتی23 به علت سرعت بالای خودرو ها 
و رفت وآمد دانش آموزان از این تقاطع نیاز به سرعت گیر دارد.وی در ادامه به هم زمانی مراسم چهلم 
و  مدارس  برای  سلیمانی  پوستر شهید  تهیه  و خواستار  کرد  اشاره  دهه فجر  با  سلیمانی  شهید سردار 
مساجد محله شد.مصطفی هروی، رئیس شورای اجتماعی محله نیزه، هم در ادامه دلیل آب گرفتگی 
خیابان شهید بهشتی و گلبو را هم سان سازی نکردن و نامتناسب بودن پیاده رو، جدول ها و وصل نشدن 
بارش های  و  خانگی  آب وفاضلاب  ورود  مناسب،  کانال  نبود  گفت:  و  دانست  اگو  طرح  به  خانه ها 

فصلی باعث شده است تا این 2خیابان زمان بارندگی ها همیشه پر آب باشد.
ایام دهه فجر به دیدار خانواده شهدا  تا در  ادامه از اعضا شورای اجتماعی محله خواست  هروی در 
بروند.رئیس ناحیه2 شهرداری منطقه نیز ضمن تقدیر و تشکر از حضور بیشتر اعضا در جلسه گفت: 
شهرداری منطقه بیشتر از سایر مناطق آب های سطحی را جمع آوری کرده و بیشتر از 2/5کیلومتر از 
معابر را کانال کشی کرده است. در ادامه این طرح و در صورت تأمین اعتبار، این پروژه تا برطرف کردن 

این مشکل در سایر محلات ادامه پیدا می کند.
مجید دادخواه توضیح داد: همکاری و مشارکت شورای اجتماعی محلات در تمام پروژه های مربوط 
به شهرداری در پیشبرد پروژه ها کمک زیادی می کند. همان طور که بیشتر اعضا اشاره کردند، یکی 
از مشکلات منطقه دفع روان آب ها و متصل نشدن تعدادی از منازل مسکونی به طرح اگو است. این 

مشکل با همکاری و همیاری اعضای شورای اجتماعی برطرف می شود.
وی افزود: می توان با گفتن عواقبی که اجرا نکردن این طرح در حوزه بهداشت و سلامت افراد دارد، 
گاه کرد. اعضای شورای اجتماعی محلات می توانند  شهروندان منطقه را نسبت به اجرای سریع آن آ
شرکت  و  شهرداری  کارشناسان  از  مدارس  و  مساجد  مثل  عمومی  فضاهای  به  ساکنان  دعوت  با 

گاه سازی کمک بگیرند. آب وفاضلاب برای آ

در جلسه شورای اجتماعی محله نیزه مطرح شد

همكارى اعضاى شورا لازمه رفع مشكلات

مسئول کتابخانه شهدای مدافع حرم یکی از مشکلات محله را نبود ایستگاه  اتوبوس  و 
بوس محله نیزه صندلی و سایبان  تاکسی دانست و گفت: هیچ کدام از ایستگاه های اتو
ندارند و تا زمانی که اتوبوس می آید، همه باید در سرما و گرما منتظر بایستند. در بولوار 
آوینی از ابتدا تا انتهای نیزه هیچ ایستگاه اتوبوسی وجود ندارد و این در شأن مردم این منطقه 

نیست.عزت آشنا علاوه بر این مسئله به برخی از مشکلات مجموعه آبی گلشن اشاره کرد و 
توضیح داد: چند هفته گذشته به مجموعه آبی گلشن رفتم. متأسفانه کافی شاپ مجموعه 
آغاز به کار نکرده و آب قسمت استخر کودکان سرد است. درخواست دارم این مشکلات 

رفع شود تا آسایش شهروندان فراهم شود.



محلات منطقه ما :  مهدی آباد، رضائيه، سجاديـــه 
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علی فخامی با اشاره به اینکه این پل  بعد از خروجی شهید 
مفتح شرقی قرار دارد و  تا یک ماه آینده آماده بهره برداری 
می شود گفت:  طول این پل 100متر است، اکنون پایه های 
پل احداث شده است و پی و چاله آسانسور درحال اجراست 
و تا پایان هفته آینده ٣0متر از عرشه این پل و پایه های 

آسانسور نصب خواهد شد.
وی با اشاره به ویژگی های خاص سازه این پل یادآور شد: 
سازه این پل علاوه بر استحکام بالا و وزن پایین دارای ضریب 

ایمنی بالایی برای شهروندان است.
ری منطقه  فیک شهردا مور حمل ونقل و ترا مسئول ا
فیک  نظر و ترا با ه شهید با د بزرگرا یا فزود: عرض ز ا
خودروهای عبوری از این مسیر و هم زمان جابه جایی 
عابران پیاده از سمت شرقی بولوار به سمت غربی در 
این محدوده دلیل ضرورت نصب این پل عابر پیاده

 است.

مسئول امور حمل ونقل و ترافیک شهرداری منطقه از 
بهره برداری  بزرگ ترین پل عابر پیاده منطقه ۵ در بزرگراه 

شهید بابانظر خبر داد

بهمن زمان بهره بردارى از 
بزرگ ترين پل عابر پياده منطقه

حسین عبدا...زاده هدف از این طرح را رفاه حال و افزایش 
ایمنی تردد شهروندان بیان کرد و افزود: پل عابر پیاده بولوار 
ولایت واقع در نبش ولایت5 نیز به علت مجاورت با مرکز 
توان یابان و تردد بالای معلولان به این مرکز از جمله نقاطی 
است که با توجه به پیگیری های مستمر، مجهز به آسانسور 

خواهد شد.
ه  د بر پیا : همچنین پل عا ن کرد 5 بیا ر منطقه ا شهرد
 2 22 در مجاورت درمانگاه شماره واقع در وحدت
تأمین اجتماعی و پل عابر پیاده بزرگراه شهید بابانظر بعد 
از بولوار عباسپور به علت حفظ ایمنی تردد شهروندان از 
دیگر نقاط اولویت بندی شده این طرح برای تجهیز است .

گفتنی است نصب آسانسور برای پل های هوایی عابر 
مد  آ ن و رفت و د کن بو 5 به علت سا ر منطقه ه د د پیا
یزان معلول و سال خورده بسیار  ز عز یادی ا د ز تعدا

ضروری است.

شهردار منطقه۵ اعلام کرد: ۳پل عابر پیاده منطقه
 که بدون آسانسور است در سال آینده 

تجهیز می شود.

پل هاى عابر پياده منطقه 
آسانسور دار مى شوند

کاظم یزدان مهر هدف از این اقدام را جلوگیری از دپوی 
غیرقانونی مواد اشتعال زا و بیماری زا و نیز جلوگیری از 
انتشار آلودگی و مزاحمت در مجاورت محل های سکونت 
شهروندان در این منطقه بیان کرد و افزود: در این بازه زمانی 
از انبارهای پلمب شده بیش از 500تن ضایعات پلاستیکی 

جمع آوری و به سازمان پسماند تحویل داده شده است.
وی گفت: با شناخت و درک مشکلات مردم، می توان با 
مشارکت و همراهی آن ها گره های بسیاری را گشود و با ارائه 
خدمات و پاسخ گویی مطلوب، رضایت شهروندان را جلب 
کرد، بنابراین باید تلاش همه همکاران در تسهیل و تسریع 

امور مردمی باشد .
معاون اجرایی شهرداری منطقه ادامه داد: با توجه به 
یی  زمان باقی مانده تا پایان سال، برنامه ریزی و پاسخ گو
م نجا ن ا ندا و ی شهر ست ها رخوا منسجم تری به د

 می شود.

معاون اجرایی شهرداری منطقه از پلمب ۵۵ انبار 
ضایعات در ٣ماه گذشته در منطقه 

خبر داد .

پلمب 55 انبار ضايعات
در 3ماه گذشته

رفت و روب در امت 1
به طور  یک  امت  در  رفت وروب  عطايى: 
نظافت  درخواست  می شود،  انجام  نامنظم 

روزانه و منظم دارم.

در  زباله  جمع آوری  و  نظافت  پاسخ137: 
و  انجام می شود  مرتب  به طور  یادشده  نشانی 
فقط به دلیل بارش برف و برودت هوا مقداری 
با  که پاکبانان  دارد  وجود  معبر  در  یخ  و  برف 
فعالیت فشرده درحال انجام کار و یخ زدایی از 

معابر هستند.

درخواست مرمت آسفالت
در  آمده  به وجود  گودال  به  توجه  با  رحمتى: 
میرزا  بولوار  طرف  به  ولایت،  میدان  آسفالت 
کوچک خان، زیرگذر سواره رو، درخواست رفع 

عیب و مرمت دارم.

و  آب  شرکت  به  مربوط  مرمت  پاسخ137: 
فاضلاب  است. تذکر داده شد.

درخواست اخطار و رفع مشرفيت 
عابدى: با توجه به مشرفیت منزل مجاور  که 
اخطار  درخواست  ساخت وسازاش،  درحال 
بولوار  نشانی  در  منزل  به  مشرفیت  رفع  و 
گلبو1، پلاک۹1  گلریز16،  آوینی17، خیابان 

را دارم.

تجدیدبنا  تخلف  دارای  ملک  پاسخ137: 
اکنون در مرحله ستون گذاری است، اخطاریه 
توقف به مالک ابلاغ و از ادامه کار جلوگیری 
دست  در  لازم  قانونی  اقدامات  سایر  و  شد 

پیگیری است.

دریافتی

آخرین خبر

این ســتون به حرف مردم و پیام های ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان می توانند 
مشــکلات محلــه خــود را با شــماره تماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

مردمک

پاکبانان و برف روبی از 
پیاده روهای سفید پوش 
و یخ زده  

موقعیت تصویر:
بولوار وحدت


